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 التحليل اللاخطي باستخدام العناصر المحددة لمناطق ترابط البلاطات المسطحة مع الاعمدة الطرفية

منااطق التارابط باٌن الاعمادة  تعتبر مناطق الترابط بٌن الاعمدة والسقوف من المناطق الاكثر حرجا فً المنشأت الخرساانٌة المساحلة. فاً هالد الدراساة تام التحقاق مان سالو 
ستخدام العناصار المحاددة .تام الاعتمااد علاى الاصادار الرابا  والسقوف الخرسانٌة المسلحة تحت تاثٌر احمال اعتٌادٌة غٌر زلزالٌة باستخدام التحلٌل اللاخطً ثلاثً الابعاد با

 لتقدٌر الحمل الاقصى, الهطول ,نوع الفشل وانماط الفشل فً الخرسانة. مثلت الخرسانه باستخدام عناصر ثلاثٌة الابعااد    (ANSYS 14)عشر من برنامج العناصر المحددة
 (Solid 45 8لات شكل متوازي المستطٌلات تحتوي على )  عقد واستخدام عنصر احادي الابعادLink 180  لتمثٌل قضبان الحدٌد وٌحتوي على عقادتٌن.تم حال معاادلات )

. تام تحلٌال نماولجٌن اثناٌن حٌا  تام  ) modified Newton-Raphsonالاتزان اللاخطٌه باستخدام الطرٌقه التكرارٌة المتزاٌدة تحت سٌطرة الحمال وتام اساتخدام طرٌقاة  

كال حالاة علاى خمساة  ج م  المعلمومات العملٌه المتوفرة, اظهارت النتاائج تقاارب باٌن النتاائج النظرٌاة ما  النتاائج العملٌاة المتاوفرة.تم اخال حاالتٌن حٌا  احتاوتمقارنة النتائ
اظر فاً الحالاة الثانٌاة.تم تبٌاان تااثٌر متغٌرات مختلفة. سلط حمل مركز على بلاطة لات طرف حر فً الحالة الاولاى بٌنماا تام تسالٌط حمال مركاز علاى عتباه لات اساناد متنا

العاددي المتضامن زٌاادة فاً ابعاد العمود, شكل العمود, سم  السقف,موق  العمود ومقاومه الانضاغاط للخرساانه بالاضاافة الاى كاون الساقف مساند او فاً حالاه حرة.التحلٌال 
%. فاً حالاة تغٌٌار شاكل العماود, فاان التاأثٌر ٌكاون اكبار فاً 70.5% و 86ومه حاوالً نتج عنة زٌادة فً الحد الاقصى للمقا 400*400الى  250*250ابعاد العمود من 

(.عناد زٌاادة سام  الساقف مان 𝑏𝑐( مما هود علٌاه فاً حالاة زٌاادد طاول ضال  العماود الماوازي لحافاة الساقف  (ℎ𝑐حاله زٌادة طول ضل  العمود العمودي على حافه السقف 
%.التحٌل اللاخطً للعناصر المحددد للنمالج اظهر بان زٌادة بعد حافة العماود الخارجٌاة عان 251.2% و 91.66ل الاقصى تكون ملم فان الزٌادة فً الحم 300الى  150

%.  باٌن التحلٌال العاددي ان الزٌاادة فاً مقاوماة انضاغاط الكونكرٌات 4.87% و 112.2ملام ٌايدي الاى زٌاادة فاً الحمال الاقصاى مقادارة  800الى  200حافة السقف من 
 𝑓′𝑐  للسقوف فً الحاله الاولى والثانٌة بالتتاب .34 -% 51.4( ادى الى زٌادد فً المقاومه بمقدار 45الى  30( من % 
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Nonlinear Finite Element Analysis of Flat Slab- Edge Column Connection 

Abstracts of Thesis  

        Slab-column connections are one of the complex elements of reinforced concrete structures. This study investigates the behavior of 
reinforced concrete slab-edge column connection under monotonically load by using three dimensional finite element techniques to successfully 
modeled reinforced concrete slab-column connection specimens.ANSYS 14 program code was used to estimate the maximum principal strains, 
ultimate loads, crack pattern, and deflection. Concrete was modeled by using isoperimetric brick 8-node elements (SOLID 65), while reinforcement 
modeled by using two-node discrete element (LINK 180). The nonlinear equilibrium equations have been solved using an incremental-iterative 
technique operating under load control. The solution algorithms used was the modified Newton-Raphson method  Two reinforced concrete slab- 
edge columns have been analyzed in the present study. The finite element solutions are compared with the available experimental data. In 
general, accepted agreement between the numerical results and the experimental results has been obtained.Two cases have been considered in 
which each case includes studying effect of five different parameters; in the first case concentered load is applied on slab with cantilever edge, 
while the second case concentered load is applied on slab supported by two opposite columns The Parametric studies have been carried out to 
investigate the effect of column dimensions, column shape, slab thickness, column location and compressive strength on the behaviour of slab-
edge column connections. The numerical analysis indicated that the increase of  column size from 250x250 to 400x400 mm, an increase in the 
ultimate capacity of about 86%and 70.5%  have achieved accompanied with a reduction in deflection.In case of varying column shape, the 
influence would be greater when the increase in the side of the column that normal to slab edge (ℎ𝑐), than in the case of increasing the side of the 
column (𝑏𝑐) parallel to the slab edge for the same surface area for all cases.When the slab thickness increase from 150 to 300 mm it leads to an 
increase in the ultimate load by up to 91.66% and 251.2% for the case of cantilever slab and that supported by opposite columns, respectively.The 
increase in the distance of the slab edge to the exterior column face from 200 to 800 mm leads to increase in the capacity up to 112.2% and 
4.87%.  Finally, increasing the compressive strength of concrete from 30 to 45 MPa result in increase in ultimate load capacity up to 51.47% and 
35.6%. 
 
 


